
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Delbetänkande ”Nästa steg? – Förslag för en 

stärkt minoritetspolitik/SOU 2017:60” 

(Dnr: Ku2017/01534/DISK) 

 
Mariestads kommuns yttrande delges nedan. 

 

Avsnitt 6.2.1 

Stöd till förskolans huvudmän 

Datum: 2017-09-14 
Dnr: KS 2017/252 

Sida: 1 (6) 

 

Mariestads kommun instämmer i förslaget att regeringen bör ge Skolverket i 

uppdrag att ta fram stödmaterial samt fortbildning och annat metodstöd för 

personal i förskolan som ska arbeta med språkrevitalisering. 
 

Skälen för detta är bland annat följande: För att arbeta målinriktat ställs höga krav 

på personalen i förskolan. Ytterligare stödmaterial som kan förstärka, förtydliga 

och metodisera arbetet samt vägleda i gällande bestämmelser, bör bidra till 

nationell likvärdighet i arbetet med minoritetsspråk i förskolan. 

Avsnitt 6.2.2 

Benämningen kulturarvsspråk bör övervägas i utbildningssammanhang 
 

Mariestads kommun anser att lydelsen av förslaget utgår från grundskola och 

gymnasieskola och inte förskola. 
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Avsnitt 6.3.2 (avsnitt 1.2) 

En tydligare reglering av kommuners skyldigheter 
 

Mariestads kommun instämmer inte i förslaget eller i föreslagen lydelse i ovan 

lagrum som avser ”hela eller en väsentlig del av utbildningen bedrivs på finska, meänkieli 

respektive samiska” (8 kap. 12a § samt 25 kap. 5a § skollagen - Nationella 

minoritetsspråk). 
 

Skälen för detta är bland annat följande: Det är högst troligt att det i praktiken 

kommer bli svårt att tillgodose ett sådant krav på utbildning på minoritetsspråk. I 

en mindre kommun är det få barn och få personal som aktuella för utbildning på 

minoritetsspråk. Det saknas även adekvat kunskap inom området. Att barn ska få 

hela eller väsentlig del av dagen på sitt minoritetsspråk, får till följd att dessa barn 

blir exkluderade från andra barngrupper för att aktuellt lagförslag ska kunna 

uppfyllas. Att efterfölja föreslagen lydelse, kommer inte kunna ske utan att barnets 

andra behov åsidosätts vilket inte bör vara avsikten med förslaget. Mariestads 

kommun ser inte i dagsläget att kommuner kan uppfylla kravet i föreslagen 

lydelse. 

Avsnitt 6.3.3 

Synliggörande av efterfrågan 
 

Mariestads kommun instämmer i förslaget. 
 

Skälen för detta är bland annat följande: Att redan innan och vid 

ansökningstillfället informera och erbjuda plats i förskola på finska bör leda till en 

ökad kännedom om möjlighet till förskola på minoritetsspråk vilket även kan 

medföra ökad tillströmning. 

Avsnitt 6.3.4 

Förskola på minoritetsspråk ska erbjudas inom fyra månader 
 

Mariestads kommun instämmer inte i förslaget. 
 

Skälen för detta är bland annat följande: Att bereda plats i förskola på 

minoritetsspråk inom fyra månader medför sannolikt ekonomiska och praktiska 

svårigheter i en kommun. Det finns inte möjlighet att kunna garantera en plats 

inom fyra månader under hela året. De enheter som erbjuder förskola på 

minoritetsspråk har i regel begränsat antal personal med rätt kompetens och 

avdelningarna fylls upp. Om aktuellt förslag skulle träda i kraft, finns en 

överhängande risk att delar av befintlig barngrupp löpande skulle behöva flyttas 

till andra avdelningar, för att frigöra platser enligt förslaget, vilket skulle utgöra 

alldeles för stora konsekvenser. Dels för det enskilda barnet men även för 
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verksamheten i stort. 

 
Mariestads kommun ser inte att kommuner kan uppfylla ett sådant krav. 

 

Avsnitt 7.3 

En tydligare reglering av kommuners skyldigheter 
 

Mariestads kommun instämmer inte i förslaget eller i föreslagen lydelse i ovan 

lagrum som avser ”hela eller en väsentlig del av omsorgen bedrivs på finska, meänkieli 

respektive samiska” (18 § Minoritetslagen). 
 

Skälen för detta är bland annat följande: Det är högst troligt att det i praktiken 

kommer bli svårt att tillgodose ett sådant krav på omsorg på minoritetsspråk. I en 

mindre kommun är det få äldre som aktuella för omsorg på minoritetsspråk. Det 

saknas även personal med kunskap inom finska språket och finsk kultur. 

Mariestads kommun ser inte i dagsläget att kommuner kan uppfylla kravet i 

föreslagen lydelse. 
 

Avsnitt 7.5 

En tydligare anknytning till sociallagstiftningen 
 

Mariestads kommun anser att denna fråga kommer behandlas och beaktas i den 

pågående utredningen - Översyn av socialtjänstlagen. 

Avsnitt 8.2 Insatser för att utbilda och rekrytera personal med språk- 

och kulturkompetens och Avsnitt 8.2.2 Utbildningsmöjligheterna bör 

ses över 
 

Mariestads kommun instämmer i förslaget. 
 

Skälen för detta är följande: Det råder brist på personal inom äldreomsorg och 

förskola med adekvat kompetens. För att hela eller delar av förslagen i detta 

delbetänkande ska kunna genomföras, samt för att kunna uppfylla befintliga 

lagkrav, måste rätt förutsättningar finnas. Att följa och informera om utbudet av 

utbildningar och andra möjligheter till kompetensutveckling är ett led i att skapa 

rätt förutsättningar. 

Avsnitt 8.2.3 UTB+SOC+AB 
Kommuners rekrytering av personal 

 

Mariestads kommun ställer sig frågande till att kunskap om minoritetsspråk 

överlag ska vara meriterande vid såväl anställning som lönesättning. Det framgår 

inte i delbetänkandet när, på vilket sätt eller i förhållande till vad. 
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Specialkunskaper kan vara meriterande men under förutsättning att det är ställt i 

relation till aktuellt uppdrag och inriktning och inte övergripande vid anställning. 
 

Avsnitt 9.3.1 

Nationella minoriteters rättigheter behöver stärkas inom hälso- och 

sjukvård 

Mariestads kommun instämmer inte i förslaget. 
 

Skälen för detta är bland annat följande: De oftast förekommande 

patientkontakterna i kommuner utförs av omsorgspersonal utan 

högskoleutbildning och således inte högskoleutbildad personal varpå sådana 

insatser i så fall bör koncentreras till denna yrkesgrupp. 

Avsnitt 11.3.1 

Förbättrad uppfyllelse av läroplanens målsättningar 
 

Mariestads kommun instämmer i förslaget. 
 

Skälen för detta är bland annat följande: De läromedel som är aktuella ska 

granskas utifrån lagens intentioner. Mariestads kommun anser dock att lydelsen av 

förslaget utgår från grundskola och gymnasieskola och inte förskola. 

Avsnitt 11.3.2 

Förbättrade kunskaper bland lärarna 
 

Mariestads kommun instämmer i förslaget. 
 

Skälen för detta är bland annat följande: Det saknas idag adekvata kunskaper 

avseende minoritetsspråk. Insatser för en ökad kunskapsförståelse utgör en 

förutsättning för att hela eller delar av förslagen i detta betänkande ska kunna 

genomföras, samt för att kunna uppfylla befintliga lagkrav. 
 
 

Avsnitt 11.4.1 AB 
Uppföljningsmyndigheternas kunskapshöjande uppdrag 

 
Mariestads kommun instämmer i förslaget. 
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Avsnitt 13.2.2 UTB+SOC+AB 
Ett stärkt grundskydd 

 
Mariestads kommun anser att det i delbetänkandet saknas och behövs en grundlig 

kostnadsberäkning och konsekvensbeskrivning med utgångspunkt i föreslagna 

förändringar. Förslagen i delbetänkandet kommer att innebära ökade kostnader 

för kommuner, inte minst för de mindre kommunerna, och kräver statlig 

finansiering därefter. 

Övriga synpunkter avseende delbetänkandet 

Mariestads kommun ställer sig frågande till att utredningen i väsentliga delar, när 

det avser utbildningsområdet, inte inkluderar en reglering av hela skolans område 

utan endast förskolan. För att, som i delbetänkandet formulerat, kunna revitalisera 

ett språk behövs en obruten språkkedja vilket innebär att de förslag till ändringar 

som delbetänkandet tar upp, även bör inkludera övriga skolformer. 
 

I övriga avsnitt har Mariestads kommun inga synpunkter. 

 
 
 
 

I detta ärende har t.f. utbildningschef Maria Appelgren, chef förskola och 

pedagogisk omsorg Annica Henrysson/Britt-Marie Stam, kvalificerad utredare 

Maria Helgée, chef sektor stöd och omsorg Lotta Hjoberg, ansvarig för finskt 

förvaltningsområde Annika Björklund samt chef sektor ledning Katarina Lindberg 

varit föredragande. 
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